
جواد ظریف: 

 وزارت خارجه از هیچ اقدامی
 برای بهبود روابط با آمریکای لاتین 

دریغ نخواهد کرد
ایرنا| وزیر امور خارجه جمهوری اســامی ایران 
که در رأس هیأتی 120 نفره در کوبا به سر می برد، 
تأکید کرد که وزارتخانه متبوعش از هیچ کوششی 
برای کمک به گسترش روابط کشورمان با آمریکای 
لاتین دریغ نخواهد کرد. محمدجواد ظریف یکشنبه 
شب به وقت  هاوانا -بامداد دوشنبه به وقت تهران- 
در ضیافت شامی که به افتخار حضور هیأت ایرانی 
در هتل ناســیونال پایتخت کوبا برگزار شــده بود، 
افزود: مــا از طریق همــکاران وزارت امور خارجه و 
نمایندگی های سیاسی ایران در کشورهای آمریکای 
لاتین، به بخش های خصوصی و دولتی کشور کمک 
خواهیم کرد تا اقداماتی را برای همکاری با کشورهای 
این منطقه مهم جهان آغاز کنند و برنامه های موجود 
را نیز ادامه دهند. وی توسعه روابط با آمریکای لاتین 
 را در جهت پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی دانست.
ظریف گفت: در دوره پسابرجام، موانع برطرف شده و 
فرصت ها برای گسترش همکاری ایران با کشورهای 
مختلف ازجمله آمریکای لاتین فراهم اســت. وی 
تصریح کرد: باید از فرصت پسابرجام استفاده کنیم 
و با برنامه ریزی بتوانیــم از آن بهره ببریم. وزیر امور 
خارجه که نخستین ســفر خود را برای بازدید از 6 
کشــور آمریکای مرکزی و جنوبی آغاز کرده است، 
این اتهام که دولت یازدهم توجه چندانی به تقویت 

مناسبات با کشورهای این منطقه را ندارد، رد کرد.
وی گفت: همه می دانند که ما تاکنون سه بار برای 
انجام این سفر برنامه ریزی کرده بودیم؛ اما هر بار این 
برنامه به دلیل تحولات منطقــه آمریکای لاتین یا 
خاورمیانه به تعویق می افتاد. کامبیز شیخ حسنی، 
سفیر جمهوری اســامی ایران در  هاوانا نیز در این 
مراسم، ســفر ظریف و هیأت همراه را بسیار مهم 
توصیف کــرد و آن را آغازی برای »شبکه ســازی 
و ایجاد ارتباط برای مناســبات بعدی شرکت ها و 
فعالان بخش خصوصی دو طرف با شناخت کامل تر 
و اقدامات هوشیارانه« دانست. ظریف را در نخستین 
سفر رسمی او به آمریکای لاتین به عنوان وزیر امور 
خارجه دولت یازدهم، شــماری از مقام های وزارت 
امور خارجه، بیــش از 80تن از مدیــران و فعالان 
اقتصادی بخش های خصوصــی و دولتی و گروهی 
از خبرنگاران رسانه های جمعی همراهی می کنند. 
دیدارهای ظریف با مقام های بلندپایه کوبا ازجمله 
رئیس جمهوري، وزیر خارجه، وزیر تجارت خارجی 

و وزیر اقتصاد روز دوشنبه آغاز می شود.

مسعود بارزانی به ایران می آید 
ایسنا| رئیس اقلیم کردستان عراق قرار است در 
پاسخ به دعوت رسمی ایران به زودی به تهران سفر 
کند. دفتر مســعود بارزانی، رئیس اقلیم کردستان 
عراق روز دوشنبه، 22 آگوست )دیروز( در بیانیه ای 
اعام کرد کــه وی به زودی به ایران ســفر خواهد 
کرد. در ادامه این بیانیه آمده است که دعوتنامه ای 
رسمی برای سفر به ایران از سوی مقامات جمهوری 
اسامی به دست بارزانی رسیده و وی نیز این دعوت 
را پذیرفته است اما هنوز زمان مناسب برای انجام این 

سفر تعیین نشده است.

آمریکن اینترپرایز: 

 تأسیسات هسته ای ایران
 با اس-300 غیر قابل دسترسی است

ایسنا| یک اندیشــکده آمریکایی با پرداختن به 
تأثیرات راهبردی استقرار سامانه دفاعی اس- 300 
در ایران گزارش داد: این اتفاق یک تغییردهنده بازی 
راهبردی در منطقه است که تأثیری قابل توجه بر 
توازن قدرت نظامی در این منطقه دارد. اندیشکده 
آمریکن اینترپرایز در گزارش خود پیرامون استقرار 
ســامانه دفاعی موشــکی اس - 300 روســیه در 
 ایران نوشــت: به نظر می آید که مناقشه چند ساله
 تهران – مسکو بر سر خرید سامانه اس - 300 حل 
شده باشد. استقرار این ســامانه دفاعی در ایران، در 
مجموع یک تغییردهنده بازی راهبردی در منطقه 
و چالشی اســت که توجه بین الملل باید به سوی 
آن جلب شــود. ارتش آمریکا می تواند اس - 300 
را مغلوب کند؛ اما این کار تنهــا با اختصاص تعداد 
بیشــتری از هواپیماهای خود شامل هواپیماهای 
رادارگریز پیشرفته و یک تاش نظامی گسترده با 
هدف از بین بردن این سامانه ممکن است. در حال 
حاضر ارتش اســراییل و کشورهای عرب ظرفیت و 
توانایی قابل ماحظه و از طریق ابزارهای متعارف را 
برای نابودی اس - 300 ندارند. این در حالی اســت 
که امکان دارد گزارش های ایرانی ها مبنی بر این که 
روسیه در حال ارسال نسخه پیشرفته تر این سامانه 
به ایران اســت، درست باشد. ارتش های کشورهای 
منطقه برای حفظ قابلیــت کنونی و انجام حمات 
هوایی به ایران باید پیشرفته ترین تجهیزات نظامی 
و ساح ها را از آمریکا خریداری کنند و رویکردهای 
عملیاتی جدید خود را بهبود بخشند. اگر آنها تصمیم 
به ارتقای این ظرفیت ها نگیرند، ایران قادر خواهد بود 
تا عامل مهم بازدارنده منطقه ای علیه خود را حفظ 
کند؛ اما اگر آنها قابلیت های شــان را افزایش دهند، 
در این صورت استقرار ســامانه اس - 300 در ایران 
به رقابت تسلیحاتی در ایران دامن خواهد زد. آمریکن 
اینترپرایز در ادامه آورده اســت: روسیه ابتدا انتقال 
بخش هــای غیرموشــکی اس - 300 را در آوریل 
2016 به ایران آغاز کرد. گزارش ها در آن زمان نشان 
می داد که این اجزا متعلق به مدل PMV-1 است 
اما رسانه های داخلی بعدها گزارش دادند که ایران 
مدلPMV-2 را دریافت خواهد کرد که قابلیت های 

بیشتری نسبت به مدل قبلی اش دارد. 
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شهروند| سخنگوی وزارت امورخارجه از پایان یافتن 
استفاده ارتش روسیه از پایگاه هوایی نوژه همدان برای 

حمله به مواضع داعش در سوریه خبر داد. 
هفته گذشته بود که وزارت دفاع روسیه حضور روس ها 
را در این پایگاه تأیید کرد. خبرهایی که پس از آن منتشر 
شد، حاکی از آن بود که جنگنده های روسی به منظور 
دور زدن محدودیت های پــروازی در پایگاه هوایی نوژه 
در همدان فرود می آیند و بعد از ســوختگیری به سوی 
سوریه پرواز کرده و مواضع داعش در این کشور را بمباران 
می کنند. چنــدی بعد وزیر دفاع ایران در کنفرانســی 
خبری اعام کرد که عملیات تســلیح و بعضا تعمیر و 
نگهداری این جنگنده ها نیز در پایگاه هوایی نوژه انجام 

می شود. 
اســتفاده روس ها از این پایگاه نظامی با وجود تأکید 
رئیس مجلس مبنی بــر این که این پایــگاه در اختیار 
روس ها قرار نگرفته اســت، با واکنش  منفی چند تن از 
نمایندگان مجلس روبه رو شد. آنها بر این عقیده بودند 
که استفاده کشورهای خارجی از زیرساخت های نظامی 
ایران چه در زمان جنگ و چه در زمان صلح خاف قانون 
اساسی است. البته هم علی لاریجانی، رئیس مجلس و هم 
وزیر دفاع تأکید کردند که این تصمیم در سطوح عالی 
نظام اتخاذ شــده است و مصوبه شورایعالی امنیت ملی 
نیز داشته است. در هر صورت بعد از همه این تحولات، 
روز گذشته سخنگوی وزارت امورخارجه نقطه پایانی بر 
این ماجرا گذاشت و اعام کرد که مأموریت روس ها در 

همدان پایان یافته است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه روز گذشته در کنفرانس 
خبری با رسانه های داخلی و خارجی گفت: »این مسأله 
ربطی به وزارت امور خارجه نداشــت ولی تا آنجا که ما 
می دانیم توافق این بوده که در یک محدوده زمانی این 
خبر را اعام کنند، بعد از این که روس ها این خبر را اعام 
کردند، آقای شــمخانی نیز در این ارتباط موضعگیری 
کردند. قــرار نبوده پنهان کاری شــود بلکــه به دلیل 
حساســیت کار این توافق وجود داشته که بعد از انجام 
عملیات این مسأله اطاع رسانی شود. « قاسمی ادامه داد: 
درباره موضوع روسیه آن چه که انجام شده یک کار موقت 
و با هماهنگی بوده است و باید تأکید کنم که روسیه نه 
در ایران پایگاه دارد و نه در ایران مســتقر شده، بلکه کار 

موقتی بوده که عجالتا پایان پذیرفت. 
بهرام قاسمی، سخنگوی وزارت امورخارجه همچنین 
در واکنش به سوال خبرنگاری که از او پرسید، یک عضو 
کمیســیون قضائی مجلس گفته است که طلب دولت 
ایران از آمریکایی ها هیچ ربطی به برجام نداشته و باید 
آمریکایی ها این طلب را بپردازند؟ تصریح کرد: باید دید 
که منظور ایشان کدام طلب اســت. ما بعد از انقاب در 
زمینه هــای گوناگونی در ارتباط بــا آمریکایی ها طرح 
دعاوی کرده ایم و آنها نیز نســبت به ایران این ادعاها را 
مطرح کرده اند. برخی از این دعاوی حل وفصل شــده، 
برخی از آنها پرونده هایشــان همچنان باز است و روند 
رســیدگی ادامه دارد و باید دید که منظور ایشان کدام 
طلب است. ما طلب های زیادی داریم که در حال حاضر 
آن را دنبال می کنیم که در روندهای مختلفی قرار دارد 
و همان طور که گفته ام برخی از آنها حل وفصل شده یا 
به مرحله نهایی رسیده و برخی دیگر نیز روند پیگیری 
آنها در حال طی شــدن است. قاســمی همچنین در 
پاســخ به ســوال دیگری در ارتباط با مباحث منتشر 
شده مبنی بر ســفر قریب الوقوع رجب طیب اردوغان، 
نخســت وزیر ترکیه به تهران گفت: مــا روابط خوبی با 
همســایگان مان ازجمله ترکیه داریــم. در مورد موارد 
مختلف نظرات مشابهی داریم و در مورد برخی از مسائل 
نیز اختاف نظرهایی وجود دارد که این یک امر طبیعی 
است. وی با اشاره به ماجرای اخیر کودتا در ترکیه گفت: 
ایران نخستین کشــوری بود که در این زمینه واکنش 
نشان داد و آقای ظریف در ساعت یک بامداد توییتی را در 
محکومیت این اتفاق منتشر کردند. ما درواقع نخستین 
کشوری بودیم که در این ارتباط موضعگیری کردیم و 
دوستان ما در ترکیه نسبت به این موضوع اهمیت زیادی 
قایل هستند. بعد از تحولات اخیر در ترکیه رایزنی ها و 
گفت وگو بین مقامات دو کشور تشدید شده و از روز بعد 
از کودتا گفت وگو با دوستان در مورد سفر آقای ظریف 
به این کشور انجام گرفت و بنا به درخواست دوستان در 

ترکیه مقرر شد که این سفر در زمان مناسبی که وضع 
این کشور در حالت ثبات بیشتری قرار می گیرد، انجام 
شود. قاسمی به سفر یک روزه ظریف به ترکیه و مذاکرات 
مفصلی که بین ایران و مقامات این کشور در مورد مسائل 
منطقه ای و بین المللی در جریان این ســفر انجام شد، 
اشاره کرد و افزود: قرار شد که رایزنی های فشرده بین دو 
کشــور در ارتباط با تحولات منطقه ادامه پیدا کند و در 
همین چارچوب پنجشنبه هفته گذشته چاووش اوغلو، 
وزیر خارجه ترکیه ســفری به تهران داشت و مذاکرات 

پنج ساعته ای با وزیر خارجه کشورمان انجام داد. 
وی با تأکید بر این که قرار است رایزنی ها و تماس ها بین 
مقامات دو کشور در سطوح مختلف و در تمام زمینه ها 
ادامه یابد تا بتوانیم در جریان این رایزنی ها همکاری های 
دو کشــور را افزایش دهیم، افزود: در حال حاضر بحث 
ســفرهای زیادی مطرح اســت؛ ولی برای سفر آقای 

اردوغان به تهران هنوز تاریخی مشخص نشده است. 
قاســمی در مورد روابط اخیر ایران و ترکیه و جایگاه 
مســأله ســوریه در رایزنی های اخیر مقامات دو کشور 
اظهار کرد: بحث سوریه بحث بسیار پیچیده ای است و 
به همین خاطر تاکنون اقدامات در این زمینه به نتیجه 
مطلوب نرسیده اســت. وی با بیان این که ناامنی ایجاد 
شده در این کشور باعث ایجاد بی ثباتی در کل منطقه 
شده اســت، تصریح کرد: ما در حوزه ســوریه با ترکیه 
مقداری اختاف نظر داشــتیم و نگاه ها یکســان نبود 
و این یک امر طبیعی اســت؛ در حال حاضر مشــغول 
رایزنی های جدیدی هستیم، تماس ها را بیشتر کرده ایم 
و در این تماس ها و تعامات این فرصت به وجود می آید 
که نشست های رودررو بیشــتر شود و ما امیدواریم این 
نشست ها باعث ایجاد قرابت های بیشتری بین دو کشور 
در مورد مسائل منطقه شود و بتوانیم از ظرفیتی که دو 
کشور از آن برخوردارند، برای بازگرداندن ثبات به منطقه 

استفاده کنیم. 
امکان ارتقای روابط ایران و انگلیس به سطح 

سفیر وجود دارد
سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه نشست خبری 
خود با رسانه های داخلی و خارجی در پاسخ به سوالی در 
ارتباط با امکان ارتقای روابط تهران و لندن به سطح سفیر 
تصریح کرد: یکی از اهداف سیاست خارجی ما این است 
که با کشورهایی که با آنها دارای روابط هستیم و امکانش 
وجود دارد، روابط خود را در سطح عادی یا حتی بیشتر 
ارتقا دهیم که یکی از این کشور ها انگلستان است. بهرام 
قاسمی با اشاره به این که مدتی روابط ایران و انگلستان به 
دلایل برخی از مسائل که شما نیز در جریان آن هستید، 
دچار تنش شــده بود، افزود: در حال حاضر سفارت دو 
کشــور در تهران و لندن در ســطح کاردار فعال است و 
امکان ارتقای روابط به ســطح سفیر نیز وجود دارد و ما 
امیدواریم که با تفاهم هایی که در آینده صورت می گیرد، 

این اتفاق بیفتد. 
در ادامه این نشست خبرنگاری خطاب به سخنگوی 
وزارت امور خارجه گفت: »در هفته گذشته در سیاست 
خارجی و مســائل منطقه ای دو اتفاق مهم در ارتباط با 
ایران رخ داد؛ اول سفر چاووش اوغلو، وزیر خارجه ترکیه 
به تهران بود که این خبر در ابتدا از سوی ترک ها اعام شد 

و بعدا با فاصله اي زمانی از سوی وزارت امور خارجه ایران 
مورد تأیید قرار گرفت و موضوع دوم بحث استفاده روسیه 
از پایگاه هوایی نوژه بود که این خبر ابتدا توسط وزارت 
دفاع روسیه اعام شد و در ادامه انتشار این خبر، مقامات 
ایرانی موضعگیری کردند. نظر شــما در ارتباط با این 
تأخیرها چیست؟ که بهرامی در پاسخ تصریح کرد: بدون  
شک هر چه کار شفاف تر انجام شود و خبررسانی به موقع 
انجام شود، این امر نیکویی است و کسی با آن مخالفت 
ندارد در مورد سفر وزیر خارجه ترکیه به تهران قرار دو 
کشور این بود که این سفر بعد از انجام شدن اطاع رسانی 
شــود و در هنگام وقوع این موضوع رسانه ای نشود و دو 
کشور براساس این توافق عمل کردند؛ گرچه ممکن است 

به خاطر اختاف ساعتي که در مناطق جغرافیایی وجود 
دارد، به نظر برسد این اطاع رسانی همزمان نبوده ولی 

باید گفت که این اعام تقریبا همزمان بود. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد حواشی ایجاد 
شده در ارتباط با سفر دو دیپلمات انگلیسی و فرانسوی به 
کردستان و اخبار متناقضی که در این ارتباط و اهداف آنها 
از سفر منتشر شده است، توضیح داد: سفر آنها به منطقه 
با اطاع رسانی به وزارت امور خارجه انجام شده و وزارت 
امور خارجه و تشریفات آن در جریان این سفر بوده است 
و این سفر بدون هماهنگی صورت نگرفته است و معمولا 
وقتی وزارت امور خارجه در جریان این مســائل است، 
دیگر ارگان های مربوطه نیز مطلع می شــوند. قاسمی 
تأکید کرد: تا آنجا که ما می دانیم تخلف خاصی صورت 

نگرفته و آنها با مجوز این سفر را انجام داده اند. 
او ادامه داد: در مورد این که چه چیزی باعث شده که 
طبق اخبار منتشر شده نیروی انتظامی به آنها مشکوک 
شــود و آنها را متوقف کند گزارش خاصی را وزارت امور 
خارجه از سوی نهادهای امنیتی و انتظامی دریافت نکرده 
و اگر چنین گزارشی وصول شــود، وزارت امور خارجه 
از حقوق حقــه خود در این ارتباط اســتفاده می کند و 

پیگیری های لازم را انجام خواهد داد. 
سخنگوی وزارت خارجه با بیان این که این دو دیپلمات 
بعد از این که مشخص شده دیپلمات هستند، راه خود 
را ادامه داده و دســتگیری به مانند آنچه که در رسانه ها 
مطرح شده وجود نداشته، در پاسخ به این سوال که آیا 
وزارت امور خارجه در جریان بوده اســت که هدف این 
دیپلمات از ســفر، کاری یا تفریحی بوده است؟ گفت: 
دیپلمات هایی که در تهران هستند می توانند به نقاط 
مختلف ایران سفر کنند و عمدتا این موضوع را به وزارت 

امور خارجه اطاع می دهند. 

سخنگوی وزارت خارجه: اخبار    دیپلماسی

استفاده روسیه از نوژه پایان یافت
   قرار نبود درخصوص حضور روسیه در همدان حالا اطلاع رسانی شود

مجتبی پارسا | تحقیقات نشان داده اند که در عراق و سایر مناطق جنگی، 
آلودگی هوای ناشی از جنگ، یکی از مهم ترین فاکتورهایی است که می تواند 
موجب نقص در تولد کودکان و سرطان شود.براساس تحقیقات منتشرشده 
درمجله علمی »نظارت و ارزیابی محیط زیســت«، قرارگرفتن انسان ها در 
معرض فلزات سنگین و سموم تأثیرگذار بر سیستم عصبی، به دلیل انفجار 
بمب ها، گلوله ها و اثرات سایر مهمات، نه تنها مستقیما روی افراد تحت بمباران 
اثر می گذارد، بلکه افراد و نیروهایی که در نزدیکی مناطق و پایگاه های نظامی 

زندگی می کنند، را هم هدف قرار می دهد.
»مژگان صوابی اصفهانی«، متخصص ایرانی در سم شناسی محیط زیست 
و نویســنده راهنمای این گزارش، گفته: در بدن »نوزادان« یا »دندان های 
شیری« کودکان ناقص عراقی، درمقایسه با دندان های مشابه کودکان لبنانی 

و ایرانی، میزان »هشداردهنده ای« از سرب وجود دارد.
او در ســفر اخیرش به لندن گفت: »دو دندان یک کودک عراقی، 4برابر 
بیشــتر و یک دندان کودکان عراقی، بیش از 50برابر نمونه های مربوط به 

کودکان لبنانی و ایرانی، دارای سرب است«.
این تحقیق، از آن جهت اهمیت دارد که مطالعات اندکی روی وضع زندگی 
مردم جنگ زده در طی این سال ها که خاورمیانه درگیر جنگ بوده، صورت 
گرفته است و داده ها، به سختی جمع آوری می شوند.درهرحال، تحقیقات 
اندکی هم که انجام شــده، افزایش شــدید تولد نوزادان مادرزادی- ناقص، 
نوزادان نارس، سقط جنین و کودکان مبتا به سرطان را در مناطق جنگی، 
عموما و عراق، خصوصا نشــان می دهد. این نتایج درمصاحبه با بسیاری از 

پزشکان نیز، تأیید شده است.

این تحقیق، این موضوع را هم تأیید می کند که هزاران ســرباز ســابق 
آمریکایی که درمعرض آلودگی هوای ناشــی از ســوزاندن حجم عظیمی 
از ضایعــات نظامــی )military waste( در فضای بــاز و در گودال های 
مخصوص )burn pits( درطی جنگ عراق، قرار گرفته بودند، در درازمدت، 
دچار بیماری هایی می شوند.بیش از 85 هزار از کهنه سربازانی که درجنگ 
آمریکا- عراق شرکت داشــتند، از زمان بازگشت از عراق، درگیر مشکات و 
بیماری های تنفسی، ســرطان، آمفیزم )بیماری ریوی که مانع نفس های 

عمیق و بلند می شود(، بیماری های عصبی و افسردگی شده اند.
به شــهادت بیش از 500 ســرباز آمریکایی که در معرض آلودگی ها قرار 
داشتند- که در بخش امور کهنه سربازان و در یک کتاب با عنوان »گودال های 
آتش« جمع آوری شده اند- موادی مثل مهمات، مواد منفجره، لاستیک ها، 
مدفوع انسان ها، لاشــه حیوانات، عایق های آزبست، فلزات سنگین ناشی 
از ســوخت جت ها و غیره، درگودال ها ریخته و سوزانده می شدند. نویسنده 
کتاب »گودال های آتش«، جوزف هیکمن که افســر سابق نیروی دریایی 
است، می گوید: »در هر روز هفته و هرساعت از شبانه روز، 270 گودال وجود 
داشــت که مواد زائد در آن سوزانده می شــد و مواد سمی زیادی که حاصل 
ســوختن ضایعات جنگی بود، مانند ابری ســمی بالای سر پایگاه ها وجود 
داشت و سربازان، چه هنگام بیداری و کار و چه هنگام خواب، آنها را استنشاق 
می کردند. حتی سربازانی که بیش از یک مایل از این گودال ها دور بودند هم، 

از این مواد سمی درامان نماندند«.
این فرمانده نظامی آمریکایی در کتاب خود نوشته است: »سربازان به من 
گفتند که به آنها گفته اند که این دود، فقط آزاردهنده است و نه مخاطره آمیز. 

یادم می آید که روزی در پایگاه هوایی باد، 50 تن از ضایعات، در 10 هکتار، 
تنها در یک روز سوزانده شد. هیچ قانونی مبنی بر این که چه چیزهایی را باید 
و چه چیزهایی را نباید ســوزاند، وجود نداشت. هرچیزی که به عنوان زباله 

قلمداد می شد، برای سوزاندن به آن جا می فرستادند«.
مژگان صوابی اصفهانی می گوید: شواهدی که اثرات آلودگی محیطی را 
روی جوامع و مردمان عراقی نشــان می داد، به سختی نمودار می شد، چون 
اولا تحقیقات بســیار اندکی در آنجا صورت گرفته بود و دوم این که، بعضی 
از این اثرات، در طولانی مدت خود را نشان می دادند؛ با این حال اما این مواد، 
بسیار آسیب زا بوده و هســتند.او می گوید: »ما میزان بالایی از جیوه، سرب، 
تیتانیوم و سایر فلزات ســنگین را در موی کودکان و والدین کودکان دچار 

نقص مادرزادی و اختال، پیدا کردیم«.
صوابی اصفهانی ادامه می دهد: »ما می دیدیم که وقتی بمباران آغاز شد، 
نقص در تولد نوزادان هم آغاز شد. در ماه مه 2010، 15 درصد از 547 نوزادی 
که در بیمارســتان بصره به دنیا آمدند، دچار نقص های شدید بودند. این در 
حالی اســت که میزان نرمال برای نوزادان دچار اختال، چیزی بین 2 تا 4 
درصد است. بعدها، این مواد سمی، بیشتر اثرات خود را نشان دادند. در سال 
2010، نرخ نوزادان متولد شده ناقص، به 30 درصد رسید. آسیب بزرگی به 

مردم آن مناطق وارد شد«. 
گرچه شــاید هیچ گاه نتوانیم بزرگی و مقیاس واقعــی اثرات جنگی که 
سال ها از آن می گذرد را بیابیم؛ اما دانستن چنین واقعیاتی، »شاید« کمکی 
به مردمانی باشــد که در مناطقی زندگی می کنند که هنوز در آنها جنگ و 

درگیری ادامه دارد.

هزینهگزافسلامتیکهکودکانعراقیبرایجنگمیپردازند

اخبار  جهان

ترکیه باقی ماندن اسد در قدرت را به 
علت مبارزه مشترک با کُردها پذیرفت

ایســنا| ترکیه درحال علنی کــردن تعهدات 
رئیس جمهوری، رجب طیب اردوغان به مسکو در 
دیدار با رئیس جمهوری روسیه در نهم ماه آگوست 
است. مهم ترین این تعهدات پذیرفتن باقی ماندن 
رئیس جمهوری سوریه درقدرت درمقابل تشکیل 
ائتافی سه جانبه با ایران و روسیه برای مقابله با قدرت 
گرفتن کُردهاســت. پایگاه عرب آناین درتحلیلی 
نوشته اســت: بنعالی ییلدیریم، نخست وزیر ترکیه 
روز شــنبه اعام کرد: امکان دارد اســد نقشی در 
دوره انتقالی سوریه داشته باشد. ناظران گفتند این 
اظهارات، سخنان محرمانه ای را علنی کرد که درباره 
»بازنگری های دردناک« آتی ترکیه در قبال مسأله 
سوریه بیان می شد؛ بازنگری هایی که به این کشور 
اجازه می دهد در ائتافی مقابل آمریکا قرار گیرد که 
با حمایت از یگان های نظامی کُــرد و اتکا به آنها در 
اخراج داعش از شــمال سوریه بر خشمگین کردن 
اردوغان اصرار دارد. اعتراف ترکیه به باقی ماندن اسد 
در مرحله انتقالی که کسی نمی داند چه زمانی آغاز 
می شود، نیازمند آن است که رئیس جمهوری ترکیه 
گام های تازه ای را بردارد، ازجمله آنها اجرای مهم ترین 
شرط روســیه یعنی متوقف کردن نفوذ مخالفان 
و ســاح از طریق مرزهای ترکیه به سمت سوریه.
گسترش نفوذ کُردهای ســوریه علت اصلی تنش 
میان آنکارا و واشنگتن بود. آمریکا درخواست های 
ترکیه را برای متوقف کردن تجهیز جنگجویان کُرد به 
ساح را نپذیرفت و از این رو اردوغان مجبور شد برای 
متوقف کردن این گسترش نفوذ به دنبال ائتاف با 
ایران باشد. سپس اسد به این ائتاف پیوست و شروع 
به اجرای حمات متمرکز روی مواضع کُردها کرد 
و از این طریق هشــدارهای روزجمعه آمریکا را به 
چالش کشید. تحلیلگران ترک اعتقاد دارند بمباران 
هوایی شهر حسکه ازسوی نیروی هوایی سوریه به 
نخســت وزیر ترکیه برای اعام پذیرش باقی ماندن 
اســد در قدرت کمک کرد، گویی هماهنگی قبلی 
درباره گام های متقابل وجــود دارد. ییلدریم گفت، 
دمشق متوجه شده کُردها نیز برای سوریه به تهدید 

تبدیل شده اند.

پلیس اروپا نگران نفوذ داعش به 
اردوگاه های پناهندگان در یونان است

ایرنا|  به گزارش روزنامه انگلیســی اکسپرس، 
پلیس اروپا به دنبال تحقیقات گسترده ای که درپی 
مجموعه ای از حمات و کشف مدارک جعلی انجام 
شد، اکنون نگران آن است که تروریست ها به میان 
پناهجویانی که قصد ورود به اتحادیــه اروپا دارند، 
نفوذ کرده باشــند. این تحقیقات بین المللی که در 
سراسر جهان انجام شده، شــامل نظارت پلیس بر 
رویدادهای مختلف در سوریه، عراق، یونان و اتریش 
با هدف بررسی چگونگی استفاده از مدارک جعلی 
برای عبور از مرزهاســت. دست کم دونفر از عامان 
حمله تروریستی نوامبر گذشته در پاریس با استفاده 
از مدارک جعلی سوری و به عنوان پناهجو از سوریه 

وارد اروپا شده بودند.

بریتانیا زندانیان اسلامگرای افراطی را 
در بخش های ویژه نگهداری می کند

بی بی سی|  لیزتراس، وزیر دادگستری بریتانیا، 
از ایجاد بخش هایی ویــژه در داخل زندان های این 
کشــور برای نگهداری زندانیان اسامگرای افراطی 
که می توانند بر ســایر زندانیان تأثیر داشته باشند، 
خبر داده اســت. خانم تراس همچنین طرح هایی 
را برای انجام بازرسی های بیشتر در بخش زندانیان 
مســلمان و خارج کردن کتاب هایی بــا محتوای 
ترویج افراط گرایــی از کتابخانه های زندانیان اعام 
کرده است.یان اچسون، مسئول سابق زندان ها که 
مسأله رواج افراط گرایی در داخل زندان ها را بررسی 
کرده، گفته است که »ترسی سازمانی« در مقابله با 
دیدگاه های افراط گرایانــه در داخل زندان ها وجود 
دارد به این دلیل که کارکنان زندان ها بیم آن دارند 
که از برخوردهای آنها درمقابل زندانیان تفســیری 
نژادپرستانه شــود. به گفته آقای یان اچسون »در 
زندان هــا باید نظم و کنترل برقرار باشــد. چنانچه 
چنین اصولی در زندان ها حاکم نباشد، شرایط برای 

رشد افراط گرایی بسیار آسان می شود«.

 نتیجه یک نظرسنجی: پناهجویان
 به آلمان رنگ و غنا می بخشند

دویچه وله| طبق یک نظرسنجی جدید 56 درصد 
آلمانی ها معتقدند، پناهجویان به جامعه رنگ و غنای 
بیشتری بخشیده اند. 51 درصد پرسش شوندگان در 
این نظرسنجی براین باورند که نیروی کار تخصصی 
که به همراه پناهجویان وارد آلمان شده و می شود، 
باعث تقویت اقتصاد این کشــور خواهد شد. البته 
در این مــورد نیز نظر هواداران حــزب AfD کاما 
متفاوت اســت و تنها ۹ درصد آنان به این مســأله 
اعتقاد دارند. درمجموع 56 درصد از شرکت کنندگان 
درنظرسنجی موسسه »اینفراتست دیامپ« معتقدند 
که ورود پناهجویــان به جامعه آلمــان رنگ و غنا 
می بخشد. این میزان البته بستگی به گرایش های 
سیاسی پرسش شــوندگان متفاوت است و در بین 
هواداران حزب سبزها بر 7۹ درصد و در بین هواداران 
حزب راست گرای AfD بر تنها 7 درصد بالغ می شود. 
58 درصد از کل پرسش شــوندگان اعتقاد دارند که 
سیاســت های آنگا مرکل درمســأله پناهجویان 
خطر بروز ســوءقصدهای تروریســتی را افزایش 
خواهد داد. هرچه ســن پرسش شــوندگان بالاتر و 
 سطح تحصیاتشان پایین بوده، باور آنها نیز بیشتر

 بوده است.
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وزیر دفاع: 

روس ها بی معرفتی و خودنمایی کرده اند
سردار دهقان، وزیر دفاع و پشتیبانی روز گذشته در سخنانی به اقدام 
روس ها در اعام استفاده شان از پایگاه هوایی نوژه همدان واکنش نشان 
داده و این اقدام روس ها را نوعی خودنمایی و بی معرفتی توصیف کرد. 

ســردار دهقان درخصــوص اخبار منتشرشــده مبنــی بر حضور 
جنگنده های روسیه در پایگاه هوایی نوژه همدان توضیح داد: اساسا 
ورود روس ها به سوریه در برخی عملیات ها مقابل جریان تروریستی 
به خواست دولت سوریه انجام می گیرد که خواست دولت سوریه در 
زمینه پشتیبانی عملیات هایی هوایی و مأموریت های زمینی است. قرار اولیه بر این بود که روس ها 
تعدادی از ناوگان هوایی خود را متناســب با عملیات های ارتش سوریه به آن جا منتقل کنند و 

عملیات ها انجام گیرد که تاکنون این اتفاق نیفتاده است.
وی ادامه داد: این ناوگان هوایی در پایگاه های لاذقیه مســتقر بــود و کارش را انجام می داد اما 
اخیرا بعد از ماجراهای به وجود آمده در حلب، آنها خواستند عملیات را در زمین شدت دهند و 
طبیعتا پشتیبانی عملیات های هوایی نیز لازم بود؛ به و یژه این که بعد از آتش بس محدودی که در 
سوریه برقرار شد، آمریکا، عربستان و قطر به شدت نیروهای تروریستی را با ساح های پیشرفته 
تقویت کردند. سردار دهقان یادآور شد: درهمین راستا قطعا ما با سوریه و روسیه همکاری کرده 
و می کنیم که صحنه های عملیات انجام گیرد و روسیه در این بین تصمیم گرفت حجم بیشتری 
از هواپیما را وارد کند و سرعت و دقت بیشتری در عملیات های خود داشته باشد. برهمین اساس 
نیاز داشتند سوخت گیری خود را درمنطقه نزدیک تری به عملیات انجام دهند، به همین دلیل از 
پایگاه نوژه استفاده کردند اما ما قطعا به آنها پایگاه نظامی ندادیم و در هیچ شرایطی امکان استقرار 
به روس ها داده نشده اســت. درعین  حال آنها نیامدند که بمانند بلکه برای برهه زمانی کوتاه و 
مشخصی متناسب با عملیات هایی که در زمین و در سوریه انجام می گیرد، برای پشتیبانی این 
کمک را از ما خواستند و ما امکان نشست و برخاست به آنها دادیم و هیچ توافق مکتوبی صورت 

نگرفت بلکه فقط یک همکاری عملیاتی بوده است.
وزیر دفاع همچنین در پاسخ به این که چرا این خبر را طرف مقابل اعام کرد و ما خودمان اول آن 
را منتشر نکردیم، گفت: طبیعتا روس ها عاقه مندند نشان دهند که یک ابرقدرت و کشور اثرگذار 
هستند و در تمامی روندهای امنیتی منطقه و سطح جهان حضور دارند. از طرفی عاقه دارند در 
صحنه عملیات در سوریه خود را به عنوان یک عامل موثر مطرح کنند تا بتوانند سهم خود را در 
آینده و در مقابل آمریکا تأمین کنند. البته نوعی خودنمایی و بی معرفتی پشت اعام این خبر بوده 
است. دهقان همچنین درپاسخ به سوالی مبنی بر این که آمریکایی ها می گویند پرواز روس ها 
از پایگاه هوایی نوژه نوعی نقض قطعنامه 2231 ســازمان ملل اســت، گفت: این موضوع هیچ 
ربطی به آن قطعنامه ندارد و هیچ فروش تسلیحاتی ای انجام نگرفته است. بنا نیست هرکاری که 
برخاف منافع آنهاست، انجام می شود، بخواهند آن را غیرقانونی و غیرمنطقی جلوه دهند و قطعا 
 این گونه نیست و آنها می توانند تحلیل های خود را ارایه دهند و ما قرار نیست طبق این تحلیل ها 

عمل کنیم .
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